

## **EEX extends emissions auctions to Norway, Iceland and Liechtenstein**

The European Energy Exchange (EEX) has revised the calendar for the 2019 auctions of EU allowances (EUA) and EU aviation allowances (EUAA) for the 25 EU Member States participating in the common auction platform (CAP2) to include the allowances of the EEA EFTA states, Norway, Iceland and Liechtenstein.

### **Auctioning of EU allowances (EUA)**

The auctioning of emission allowances on behalf of the EEA EFTA states will commence on Monday, 3 June 2019. The EEA EFTA states' allowances are included within the auctions, which EEX already conducts on behalf of the 25 EU Member States.

The auction details remain unchanged: The primary market auctions on behalf of the 25 EU Member States and the EEA EFTA states, take place on Mondays, Tuesdays and Thursdays, with the bidding window being open from 9.00 am to 11.00 am CET. The volumes will increase by part of the EEA EFTA states volumes which have been withheld since the start of phase 3 of the EU ETS in 2013.

The general allowances foreseen for the years 2013 to 2019 will be partly allocated to the market in 2019, as displayed in the table below:

Country	General allowances originally foreseen for the years 2013 to 2018	General allowances originally foreseen for 2019	General allowances now scheduled to be auctioned in 2019*
Norway	39,932,169	7,419,641	19,630,000
Iceland	2,005,302	372,598	985,500
Liechtenstein	44,877	8,338	22,000
TOTAL	41,982,348	7,800,577	20,637,500

\*The volumes from September to December 2019 are indicative as they are subject to adjustments in accordance with the Article 14 of the Auctioning Regulation in view of implementation of the Market Stability Reserve (MSR, pursuant to Article 14(1)(i) of Commission Regulation (EU) 1031/2010, Auctioning Regulation).

### Auctioning of EU Aviation allowances (EUAA)

Norway and Iceland will also take part in the auctions of EU Aviation allowances (EUAA) on the common auction platform, starting on 17 July 2019. Further EUAA auctions will take place on 11 September and 6 November 2019. All auction details remain unchanged bar the volume: The total EUAA volume to be auctioned will increase as a result of the Norwegian and Icelandic volumes (in total by 755,000 aviation allowances in 2019).

“We’re delighted to welcome Norway, Iceland and Liechtenstein as new participants on the EEX platform”, says Peter Reitz, Chief Executive Officer of EEX. Currently, EEX conducts primary market auctions on behalf of 27 EU Member States. This includes the common CAP2 platform with 25 participating EU Member States as well as Germany and Poland. In 2018, EEX carried out a total of 211 primary market auctions for EU emission allowances (EUA) and EU aviation allowances (EUAA) with a volume of 819.4 million tonnes of CO<sub>2</sub>.

Clearing and settlement of the emission allowances is conducted by European Commodity Clearing (ECC).

EEX provides detailed information in the auction calendar at the following link:

<http://www.eex.com/en/trading/calendar>.

The European Energy Exchange (EEX) is the leading energy exchange in Europe which develops, operates and connects secure, liquid and transparent markets for energy and related products. As part of EEX Group, a group of companies serving international commodity markets, EEX offers contracts on Power, Emission Allowances as well as Freight and Agricultural Products. EEX is part of Deutsche Börse Group.

**Contact:****EEX Public Relations**

T +49 341 2156-260 (Leipzig) | +44 207 862-7568 (London)

presse@eex.com | www.eex.com

Augustusplatz 9 | D-04109 Leipzig

## **EEX erweitert Emissionsauktionen um Norwegen, Island und Liechtenstein**

Die European Energy Exchange (EEX) hat den Auktionskalender für EU-Emissionsberechtigungen (EUA) und EU-Luftverkehrsberechtigungen (EUAA) angepasst und damit die Auktionen auf der gemeinsamen Plattform der 25 teilnehmenden EU-Mitgliedstaaten (CAP2) um die sogenannten EWR-EFTA-Staaten (Norwegen, Island und Liechtenstein) erweitert.

### **Versteigerung von EU-Emissionsberechtigungen (EUA)**

Die Versteigerung von EU-Emissionsberechtigungen im Auftrag der EWR-EFTA-Staaten beginnen am Montag, den 3. Juni 2019. Die EWR-EFTA Emissionsberechtigungen werden im Rahmen der Auktionen versteigert, welche die EEX im Auftrag von derzeit 25 Mitgliedstaaten durchführt.

Die Details der Auktionen bleiben unverändert: Die Primärmarktauktionen im Auftrag der EU und in Kürze der EWR-EFTA-Staaten finden jeweils montags, dienstags und donnerstags statt. Für die Auktionen ist das Gebotsfenster von 09:00 bis 11:00 Uhr (MEZ) geöffnet. Die Volumina werden um einen Teil der Emissionsberechtigungen der EWR-EFTA-Staaten erhöht, die seit Beginn der Phase 3 des EU-Emissionshandelssystems (EU ETS) im Jahr 2013 einbehalten worden sind.

Die Volumina der zu versteigenden EU-Emissionsberechtigungen für die Jahre 2013 bis 2019 gliedern sich wie folgt:

Land	<u>Ursprünglich</u> für 2013 bis 2018 vorgesehene EU-Emissionsberechtigungen	<u>Ursprünglich</u> für 2019 vorgesehene allgemeine Emissionsberechtigungen	2019* <u>zu versteigernde</u> EU-Emissionsberechtigungen
Norwegen	39.932.169	7.419.641	19.630.000
Island	2.005.302	372.598	985.500
Liechtenstein	44.877	8.338	22.000
<b>GESAMT</b>	<b>41.982.348</b>	<b>7.800.577</b>	<b>20.637.500</b>

\*Die Volumina von September bis Dezember 2019 sind indikativ, da sie gemäß Artikel 14 der Auktionsverordnung im Hinblick auf die Umsetzung der Marktstabilitätsreserve (MSR, gemäß Artikel 14(1)(i) der Verordnung der Kommission (EU) 1031/2010, Auktionsverordnung) Anpassungen unterliegen.

## Versteigerung von EU Luftverkehrsberechtigungen (EUAA)

Norwegen und Island nehmen auch an der Versteigerung von EU-Luftverkehrsberechtigungen (EUAA) auf der gemeinsamen Auktionsplattform teil, beginnend ab dem 17. Juli 2019. Weitere EUAA-Auktionen werden am 11. September und 6. November 2019 stattfinden. Mit Ausnahme des Volumens bleiben alle Auktionsdetails unverändert: Das insgesamt zu versteigernde EUAA-Volumen erhöht sich durch die norwegischen und isländischen Volumina um insgesamt 755.000 Luftverkehrsberechtigungen im Jahr 2019.

„Wir freuen uns, Norwegen, Island und Liechtenstein als neue Teilnehmer auf der EEX-Plattform begrüßen zu können“, erklärt Peter Reitz, Vorstandsvorsitzender der EEX. Derzeit führt die EEX Primärmarktauktionen im Auftrag von 27 EU-Mitgliedstaaten aus. Dies umfasst die CAP2-Plattform mit 25 teilnehmenden EU-Mitgliedstaaten sowie Deutschland und Polen. Im Jahr 2018 hat die EEX insgesamt 211 Primärmarktauktionen für EU-Emissionsberechtigungen (EUA) und EU-Luftverkehrsberechtigungen (EUAA) mit einem Volumen von 819,4 Millionen Tonnen CO<sub>2c</sub> durchgeführt.

Clearing und Abwicklung der Emissionsberechtigungen werden durch die European Commodity Clearing (ECC) erbracht.

Die EEX stellt im Auktionskalender unter dem folgenden Link detaillierte Informationen zur Verfügung: <http://www.eex.com/de/handel/kalender>.

Die European Energy Exchange (EEX) ist die führende europäische Energiebörse. Sie entwickelt, betreibt und vernetzt sichere, liquide und transparente Märkte für Energie und energienahe Produkte. Als Teil der EEX Group, einer auf internationale Commodity-Märkte spezialisierten Unternehmensgruppe, bietet die EEX Kontrakte auf Strom und Emissionsberechtigungen sowie Fracht- und Agrarprodukte an. Die EEX gehört zur Gruppe Deutsche Börse.

**Kontakt:****EEX Public Relations**

T +49 341 2156-260 (Leipzig) | +44 207 862-7568 (London)

presse@eex.com | www.eex.com

Augustusplatz 9 | D-04109 Leipzig